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V prvých třech dnech vládní k r i s e , č l . , 2 2 . , a 23.úno-
ra, podařilo se komunistické režii uspořádat veřejné dělnické 

demonstrace,na nichž byly pronášeny útočné projevy proti demo-

kratickým polititkům , a zmobilisovat komunistické straníky po 

celé republ ice . Nebylo jim to nesnadné, neboť je j ich l idé byli 

k tomu dávno připravováni a stranická d isc ipl ina komunistů by-

la známá. Nekomunisté byl i zastrašováni přímými hrozbami nebo 

představami o vítězství komunistu a důsledcích ,které to může 

p ř i n é s t i . Po l ic ie pomáhala komunistům zatýkáním ne-

pohodlných příslušníků demokratických stran. 

Tyto strany stále ještě uklidňovaly své přívržence a 
zdrcovaly je i od jakékoli myšlenky na to , že by bylo možno, 

nebo že by bylo třeba postavit se komunistům na odpor ,neuvědo-

mujíce si ,že jde j i ž o více nežl i o vládní k r i s i . J i ž v předchá-

zející kapitolách jsem se zmínil o tom, jak důrazně naléhaly ,aby 

byl všude z zachován k l i d , aby se lidé nedali vyprovokovat komu-

nistickými demosntracemi a š l i k l idně za svou p r a c í . N i c nemohlo 

přirozeně lépe vyhovovat komunistům nežl i tyto výzvy. 

Vytvářel se tím bizarní stav: jedna část národa využí-

v a l a situace vzniklé vládní kr isí a dělala revoluci , druhá,dale-

ko početnější část národa, nebrala to na vědomí a složivši ruce 

v k l í n čekala , a ž president republiky rozřeší a urovná vládní 

k r i s i a tím uvede rozbouřené vlny zpět do normálních k o l e j í . 

Veřejné mínění nekomunistické bylo vznikem vládní krise 

překvapeno a zaskočeno.Byla to prvá vládní krise po 10 letech 

událostí ,které zvrátily většinu představ o bývalém politickém ži-

v o t ě . Nedovedlo se orientovati dostatečně rychle v tom,co tato 

vládní krise ve skutečnosti znamenala, a to tím meně,když stra-

nický t isk mu předkládal na jedné straně doklady o násilném pos-

tupu komunistů, ale současně dával lidu pokyny nevšímat si toho 

co komunisté d ě l a j í . 
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Za těchto okolností se vítězství rychle sklánělo na 

stranu komunistů,kteří b y l i dravě aktivní .Pasivní postoj de-

mokratického vedení převáděl ke komunistům vrstvy , které v před-

tuše komunistického vítězství snažily se j i l předem zachraňovat 

své p o s i c e , Tim se také stalo , že jednohodinová všeobecná stáv-

ka v závodech i v úřadech nařízená nedělním sjezdem delegáta 

závodních rad na 12 . hodinu polední v úterý 24 .února ,byla oprav-

du všeobecná,pokud bylo možno vidět a z j i s t i t . 

Stávka znamenala zřejmý úspěch komunistcké zastrašova-

cí akce ,byla pro komunisty barometrem vývoje.Demokratické stra-

ny vydaly pokyny, které nebránily j e j i c h příslušníkům se stávky 

účastn it , ačkoliv věděly,že stávky bude využito ke kampani pro-

t i nim. Učinily to v zájmu jednoty a klidu.Komunisté si to vylo-

ž i l i jako slabost a ústup . 

Četba denních l istů demokratických stran , které vyšly 

s datem 24 .února ,působí dnes dojmem oné atmosféry neskutečna, 

v níž ž i ly a jednaly vedoucí vrstvy nekomunistické části národa. 

Ukazuje také nedostatek žurnalistické pohotovosti demokratické-

ho t isku .Teprve tohoto dne, 24 .února ,př inášela prvá vydání lis-

tů,určená k informaci venkova,text presidentova projevu ,který 

pronesl k dělnické delegaci dne 21 .února . Poslední , t . z v . pražs-

ká vydání ,uveře jn i la prohlášení kanceláře presidenta republiky, 

v němž 

president republiky vyzývá všechny občany 
ke k l idu , rozvaze a pokojné p r á c i , a ujišťu-
je všechny,že se řídí - tak jako vždy- důs-
ledně zásadami parlamentní demokracie a pů-
sobí k tomu, aby se všechny strany Národní fron-
ty vynasnažily o dohodu tak , aby se obnovila 
spolupráce Národní fronty . 

Tato výzva správně vyjadřovala presidentovy zásady, 

úmysly a cíle .Zaznamenal jsem j iž , j akým způsobem došlo k její-
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mu vydání . J e j í uveřejnění právě v této chvíli bylo charakte-

rist ické pro autory výzvy :byla výrazem j e j i c h opravdových cí-

lů a přání , ale byla také ukazovatelem je j i ch pasivní takt iky . 

Komunisté mohli právem se spoléhat na to , že presidentovy výz-

vy bude dbáno ještě více než l i výzev, které u v e ř e j n i l i autoři 

presidentovy výzvy pod vlastní firmou a odpovědností. 

Po celé republice vyrůstaly jako houby po dešti akční vý-

bory ,ovládané komunisty a osobami,na které se komunisté mohli 

spolehnout.Komunisté u s t a v i l i vrcholný revoluční řídící orgán 

nové - to jest komunistické - Národní fronty ,do něhož získali 

odpadlíky z demokratických stran.Pomocí závodních rad v tis-

kárnách se zmocnili demokratických stran .Pozatý-

káním řady sekretářů a důvěrníků zlomili rázem moc místních se-

kretariátů těchto stran . Obsadil i telegrafní a telefonní ústřed-

ny, zmocnili se rozhlasu . Ve všech akcích jim byla nápomocna po-

l i c i e ,kterou v období tří předcházejících let promísili a ov-

l á d l i syými spolehlivými straníky. 

Demokratičtí ministři měli ještě všechna práva přísluše-

jící ministrům jsoucím ve stavu demise ,ale závodní rady v j e j i c h 

úřadech jim zakázaly přístup do úřadů. Ministři b y l i zbaveni pod-

pory sekretariátů svých stran a dne 24 .února vyšly naposled novi-

ny j e j i c h stran jsko orgány svobodných polit ických stran.A pos-

lední svbbodná tribuna , Národní shromáždění,bylo na dobu krise 

umlčeno obratným tahem ministerského předsedy - a krátce na to 

umlčeno d e f i n i t i v n ě jako sbor svobodných zástupců lidu. 

V úterý 24 .února situace dozrávala k útoku na poslední pře-

kážku,kterou byl president republiky.Komunisté si b y l i vědomi je-

ho nepopiratelné autority u velké většiny l idu a u armády.Znali 

sice dobře presidentův zdravotní stav stejně jako demokratičtí 

p o l i t i č t í vůdcové,ale odhledy na ony skutečnosti je nuti ly k opa-
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trne taktice v jednání s presidentem.To ,že měli možnost od-

volávat se p ř i jednání na ústavní předpisy a na parlamentní 

zvyklost i , že mohli zakrývat na oko svůj násilný postup vyjed-

náváním o vyřešení vládní krise ,to jim taktiku usnadnovalo a 

presidentovi ztěžovalo . Na veřejnosti to komunistům umožňovalo 

vyvolávat dojem,že jsou věci opravdu v pořádku , že jsou ře-

šeny obvyklým jednáním mezi presidentem republiky a předsedou 

vlády - a tím zeslabovat účinky j e j i c h zjevného násilného pos-

tupu.Tomu všemu taktika demokratických stran dávala bezděčně 

zelené světlo . 

Dr .Beneš p ř i š e l v úterý 24 .února ráno do kanceláře vel-

mi unavený.Nápor j e d n á n í , j e ž vedl předcházejícího dne,byl zřej-

mě p ř í l i š mocný.Ale osvědčila se opět s í la jeho vůle av 11 .ho-

din r když k němu p ř i š l a delegace slovenských demokratů,přijal 

ji ve stavu, který popsal d r . L e t t r i c h slovy: . . b y l o z jevné ,že 

je vážný a ustaraný,přece však až překvapovala jeho svěžest , 

živost a rozhodnost. (1.) 

Delegaci slovenské demokratické strany t v o ř i l i předse-

da strany d r . L e t t r i c h a čtyři ministř i , kteří podali demi-

si : d r . Štefan Kočvara ,dr . Ivan P i e t o r , d r . M i k u l á š Franek a 

Ián L i c h n e r . 

D r . L e t t r i c h popsal mi rozhovor stručně těmito slovy: 

D ň a 24 . f ebruára 1948 o 1 1 . hodině navštívil som 
spolu s členmi vlády za Demokraticků stranu,kto-
r í podali demisiu ,prezidenta republiky Dr.E.Be-
nešu . Informovali sme ho o našom postoj i k pome-
rom a ž iadal i sme ho o informácie ohladom toho, 

(1 . )Cituje ďr .Bušek v knize Ručení z únorového převratu str.108 
podle zápisu d r . J o s e f a L e t t r i c h a . 
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či hodlá podlahnuť komunistickému nátlaku a 
p r i j a t demisiu 12 členov vlády,menovať na 
ich miesto iných alebo n i e . P r e z i d e n t sa os-
v ě d č i l , že demisiu členov vlády nepri jal a ne-
přijme a novú vládu menuje len po dohode so 
všetkými zainteresovanými politickými stranami. 
Ak by s nekomunistickými stranami nerokoval 
Gotwald,bude rokovat on sám.Na otázku,čo uro-
b í , k e ď vyčerpá všetky prostriedky a komunisti 
nepopšutia ,prezident odpovedal : , ,Prehovorím k 
národu,oznámím mu,že moje ú s i l í neviedlo k 
c ielu a vysvetlím mu svoje stanovisko k situ-
á c i i . ! ' A na další otázku - čo potom?-odpove-
d a l : , , P o t o m može nastat chaos a s ituacia podob-
ná pomnichovskej s ituáci i . " 
Tato slova zanechala v nás jednoznačný dojem, 
že sa prezident vzdal sebadovery a že sa pod-
v o l í komunistickým hrozbám.Tento svoj dojem sme 
tlumočili i členom národně-sooialistickej stra-
ny, s ktorými sme sa hned na to stretli .Událos-
t i z 25 . februára 1948 to plno potvrdi ly , 

Dr .Bušek ,autor knihy , ,Poučení z únorového p ř e v r a t u " , m ě l 

k d isposic i obšírnější zápis d r . L e t t r i c h a . a c ituje ho pod -

robně na str. 108 .Podle tohoto svědectví slovenští minist-

ř i opakovali presidentu republiky , z jakých pohnutek se roz-

hodli resignovat , jaký cíl demisí sledovali a jak si předsta-

vovali vývoj věcí po ohlášení demise: 

Členové čs .vlády za Demokratickou stranu podali 
demisi . . . v předpokladu,že budto se tím donutí 
celá vláda k demisi , že se rozpustí ůstavodárné-

Národní shromážděni a hned vypíšou nové vol-
by ,čímž se komunistům znemožní další nátlak na 
voličstvo pomocí parlamentu a vlády,nebo že pre-
sident demisi nepřijme,čímž se předseda vlády do-
nutí.... 
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. . . aby respektoval rozhodnutí nekomu-
nist ické v ě t š i n y . ' ' 

Ze záznamu vysvítá ,že president nevyslovil žádné určité 

kritiky motivů demise ani správnosti nebo nesprávnosti 

představ ,které měli ministři o vývoji krise po ohlášení 

j e j i c h resignace. Nebylo toho ani asi zapotřebí,neboť dr. 

Lettrich ,pokračuje ve s v é m exposé, presidenta sám ihned 

upozorni l , že 

situace se od podání demise podstatně 

změnila.Komunisté využívají vládní de-

mise k nastolení komunistické diktatu-

ry.Tomuto c í l i slouží nejen j e j i c h roz-

hodný požadavek,aby president demisi při-

jal a na místo odstoupiv ších členů vlá-

dy jmenoval j i n é , a l e i celá řada násil-

ných pol i t ických činů, hrozeb a teroru. 

Bylo těžko zavírati oči před skutečností,neboť proti to-

mu ,co ministři očekávali , s ituace se vyvinula tak , že vlá-

da jako celek k demisi j e j i c h krokem donucena nebyla.ústa-

vodárné Národní shromáždění nemohlo býti rozpuštěno a nové 

volby tudíž nemohly býti vypsány. 

K těmto aktům by býval president potřeboval souhlasu před-

sedy vlády a nebylo nejmenší pochybnosti , že Gotwald by 

souhlasu n e d a l . 

Zbýval poslední předpoklad ,o němž se zmínil d r . l e t t r i c h : . . 
..že president nepřijme demisi ,čímž se před-

seda vlády donutí ,aby respektoval rozhodnu-
tí nekomunistické většiny. 

Proto v rozhovoru slovenských ministrů s presi-
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dentem republ iky , ste jně jako v rozhovorech ostatních 

resignovavších ministrů,kterém president p ř i j a l před-

cházejícího dne ,soustředilo se jádro j e j i c h zájmů na 

to ,při jme-li president demisi . Dr . Lettr ich dal výraz 

tomuto zájmu d o t a z e m . . . c o udělá president republiky , 
zda podlehne tlaku komunistů a přijme de-
misi členů vlády ,když je nepochybné,že 
Gotwald s ostatními členy vlády nepodá de-
misi ,anebo zda demisi nepřijme a pomůže 
tak na j ít východisko z pol it ické k r i s e . 

Presidentova odpověď byla obdobná odpovědi,kterou dal 

ministrům druhých dvou demokratických s t r a n . . . d e m i s i 
nepřijal a nepřijme a novou vládu bude 
jmenovati jen po dohodě se všemi zain-
teresovanými politickými stranami.Ubez-
peč il de legac i , že svůj názor nezmění a 
na svém postoj i vytrvá . 

Slovenští demokratiští ministři si však uvědomovali, 

že na tom se vývoj kr ise nezastaví a proto se otázali 

p r e s i d e n t a . . : . . c o u č i n í , a ž vyčerpá všechny prostředky 
které má po ruce a až komunisté ani po-
tom nepopustí se stanoviska , že presi-
dent má přijmout demisi odstoupivších mi-
nistrů a jmenovat na j e j i c h místa nové 
členy vlády ..? 

Dr .Beneš odpověděl jen tím,že. . 

potom může nastat chaos a situace podob-
ná pomnichovské s i tuac i .- Promluvím k ná-
rodu ,oznámím,že moje ús i l í nevedlo k cí-
l i a vysvětlím mu svoje stanovisko na si-
tuaci . 

Zdálo by se př irozené , že právě tato nejvážnější a nej-

pravděpodobnější eventualita by bývala vyžadovala ob-

jasnění a dohody o tom,co potom dělat .Ale jako př i ná-

vštěvě ministrů národně social istických a lidoveckých 
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předcházejícího dne výměna názorů mezi ministry a pre-

sidentem zastavila se p ř i tomto konstatování,tak i 

, , t y t o odpovědi hluboce zapůsobily na de-
legaci Demokratické.strany,která dala pre—. 
sidentovi najevo přání ,aby mohla ukončit 
návštěvu.Návštěva se také hned skončila a 
delegace odeš la . ' ' 

Cestou od presidenta ministři prý 
se shodli v tom,že president republiky je 
navenek pevný,rozhodný a odhodlaný nepod-
lehnout komunistickému t l a k u , a l e vevnitř 
počítá s tím,že jim podlehne . 

Á d r . L e t t r i c h uzavřel Charakteristiku presidentova pos-

toje - aniž b l íže vysvětl i l své důvody k tomu,že 

, , p r e s i d e n t zachraňuje už jen sebe a niko-
l i s i t u a c i . ' ' 

Dr .Beneš neměl ani zájmu ani potřeby ani vůle zachraňo -

v a t i s e b e , j a k se domníval d r . L e t t r i c h v poznámce,vyslo-

vené ke svým kolegům na odchodu z návštěvy u presidenta. 

Šlo mu jen o to ,aby vyřešil vnucenou mu situaci .Pokoušel 

se zachrániti posice demokratických ministrů ,kteříusilo-

v a l i už jen o to -bez ohledu na vývoj událostí - aby pre-

sident nepřijímal j e j i c h demisi , j e j í ž ukvapenost pozdě 

c í t i l i , a l e neodvažovali se p ř i z n a t i . 

V úterý 24 .února už věděl dr .Beneš napros-

to jasně , že svou p o s i c i , t . j . p r e s i d e n t s k o u funkci ,zachra-

ňovati nemůže a 
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nebude. 

Rozhovorem se zástupci slovenské demokratické 

strany skončil informační rozhovory s představitel i 

jednoho z obou tábora ,které od pátku 20 .února se octly 

v otevřeném politickém b o j i , p o tří leté nesnadné a nedů-

věřivé a trvale napjaté spolupráci .Obsah všech těchto 

rozhovorů je znám z dostatečně výmluvných záznamů,kte-

ré jsem citoval. 

Představenstvo národně social ist ické strany pos-

lalo v úterý presidentu republiky ještě dopis , jímž mu oz-

námilo usnesení ,k němuž došlo na schůzi předsednictva stra 

ny v pondělí 23 .února . 

Pane presidente , 
podali jsme ve schůzi předsednictva čs strany ná-
rodně soc ia l ist ické 23 .února 1945 zprávu o svém 
slyšení u Vás dnešního dne a pokládáme si za čest 
oznámiti Vám jednomyslné usnesení předsednictva: 

Čs strana národně social istická tr-
vá na své dosavadní p o l i t i c e všech stran Národní 
fronty.Znovu kategoricky odmítáme výmysly o tom, 
že bychom si b y l i přál i nějaké úřednické vlády a 
s rozhořčením odmítáme opakované l ž i o tom,že 
jsme připravovali rozvrat lidově demokratického 
režimu , , v zájmu domácí i c izí reakce . ' ' P ředsed-
nictvo vyzvalo ministry strany k demisi ze zná-
mých důvodů:že ztroskotávaly všechny pokusy zjed-
nat nápravu v bezpečnostní a pol icejní službě a 
že se ani neprovedlo známé právoplatné usnesení 
vlády ze dne 13 ,února t . r . 

Zástupci čs strany národně socialis-
tické jsou samozřejmě ochotni k jednání se všemi 
stranami Národní fronty ,aby se co nejdříve rozře-
š i l a nynější k r i s e , a aby se Vám,pane presidente , 
podaly výsledky tohoto jednání k ústavnímu rozhod-
nutí . Trváme 
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ovšem na tom,aby se jednání vedlo se vše-
mi stranami Národní fronty a mezi nimi ,aby 
vláda spočívala tak jako dosud na spoluprá 
ci všech složek Národní fronty Čechů a Slo 
váku ,a aby se důsledně zachovávaly zásady 
a methody parlamentní demokracie. 
Podepsáni :dr .Petr Zenkl ,předseda 

prof . dr .V lad imír Kraj ina ,generál 
ní tajemník. 

V úterý odpoledne p ř i š e l k presidentovi opět předseda v lá 

dy .Dr .Beneš s ním bojoval houževnatě od 4 do 6 hodin odpo 

ledna .Když Gotwald odešel,opakoval mně a dr . J ínovi struč-

ně o co v rozhovoru š l o . D r . J í n a zapsal těmito s lovy , jak 

president rozhovor resumoval : , ,Gotwald mu oznámil ,že poš 
le presidentovi l i s t i n u osob pro doplnění 
své vlády příštího dne do 11 .hodin .Pres i-
dent odmítl dát souhlas předsedovi vlády 
ke jmenování m i n i s t r ů , j e j i c h ž jména mu do 
sud nebyla oznámena a trval na tom,aby Go 
twald jednal se stranami.Gotwald odmítl , 
neboť v ě d ě l , j a k řekl presidentovi , že by 
j e j i ch souhlasu nedostal .Proto president 
p r o h l á s i l , ž e tedy on sám musí mluvit se 
stranami.Na dotaz Gotwaldův,má-li soudit 
z rozhovoru s presidentem,že nedá souhlas 
k doplnění v l á d y , j a k o to předseda vlády 
žádá,president odpověděl,že neříká ani že 
ho dá.Musí mluvit se stranami.Gotwald na 
to poznamenal,že Msgre Šrámek už není ve 
straně pánem situace.Gotwald naléhal ,aby 
president šel s komunisty,ale dr Beneš od 
pověděl ,že nepůjde proti komunistům,ale 
situace že sůstane nerozřešena.Není Hácha, 

nedá souhlas k ničemu. 

C i t u j i tyto věty ze záznamu polit ického referenta .Presi-

dent byl neobyčejně unaven a nepřipomínám s i , ž e by býval 

nám řekl o rozhovoru v í c e , n e ž l i d r . J í n a zaznamenal. 
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Výmluvněji nežl i několik těchto vět ilustruje stano-

visko presidentovo k situaci dopis, který odevzdal Gotwaldo-

vi při jeho návštěvě a jímž odpvěděl na dopis komunistické 

strany,který nu byl doručen 22 .února odpoledne po jeho návra-

tu z Lán, Dopis je znám,ale je třeba ho čísti v souvislosti 

s vývojem událostí, které jsem právě zaznamenal.Dopis byl adre-

sován předsednictvu ústředního výkonného výboru KSČ . 

Vážení pánové, 
zaslali jste mi dne 21 .února 1948 dopis,ve kte-
rém mi sdělujete své stanovisko k řešení vlád-
ní krise a žádáte mně, abych se s ním ztotožnil . 
Dovolte mi, abych formuloval stanoviska svá: 
Cítím plně a těžce velkou odpovědnost v této osu-
dové chvíli našeho národního a státního života. 
Od prvé chvíle této krise myslím na s ituaci , jak 
se vytvářela ,zapojuji si tyto naše události do 
velkých souvislostí světových a vývojových.Sna-
žím se jasně v i d ě t i nejen okamžitou situaoi ,ale 
i příčiny,které k ní vedly a důsledky,které mů-
že míti to nebo ono rozhodnutí. Dobře cítím ony 
mohutné síly , jimiž je dnešní situace formována. 

Při klidném, věcném,nevášnivém a objektivním 
posuzování situace vidím,že společnou vůli nej-

různějších skupin našeho obecenstva, které se na 
mne obracejí , je vůle po míru a klidu .po řádu a 
kázni .kázni dobrovolně si ukládané,po pokroko-
vén a také opravdu socialistickém životě. 

Jak toho cíle dosáhnouti ? Znáte mé upřímné 
demokratické vyznání víry. Nemohu nez zůstati 

mu věren i v této chvíli,neboť demokracie podle 
mého přesvedčení j e , j ed iná spolehlivá a trvalá 
základna slušného a důstojného lidského života. 
Trvám na parlamentní demokracii a na parlament-
ní vládě jako na hranicích demokracie. Podotý-
kám, že dobře znám ovšem její nutný sociální 
hospodářský obsah .Stavěl jsem svou politickou 
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práci na těchto principech a nemohu, aniž 
bych zradil sám sebe, jednati jinak.Ta-
ké dnešní krise demokracie u nás nůše být 
překonána jen demokratickou a parlamentní 
cestou. 

Nepřecházím tím požadavky vaše. 
Za nositelky politické odpovědnosti 

pokládám všechny naše politické strany, 
sdružené v Národní frontě .Při jal i jsme všich-
ni princip Národní fronty, a ten se nám až 
do nedávné doby, kdy krise začala,osvědčil . 
Zrisí tou podle mne není však popřen prin-
cip sám. Jsem přesvědčen,že na tomto princi-
pu se dá i nadále docílíti nezbytné spoluprá-
ce všech ,dají se vyřešiti spory k svrchova-
nému prospěchu národa a společného státu Če-
chů a Slováků. Jednal jsem proto s 5 politic-
kými stranamim,vyslechl jsem jejich názory, 
některé podaly je také písemně.Jsou to věci 
závažné,nemohu jich prostě nedbat.Proto zno-
vu musím činit apel na všechny, abychom ces-
tou parlamentní a cestou Národní fronty na-
l e z l i smírně řešení a novou úspěšnou spolu-
práci .Tolik po stránce formální,, 

Po stránce osobní jest pro mne jasné, 
jak jsem již řekl , že předsedou vlády bude 
předseda ne js i lnější strany Klement Gotvlad. 

Končně po stránce věcné je pro mne jas-
né,že socialismus je způsob života,kterého si 
přeje převážná část našeho národa.Vě-
řím při tom,že se socialismem je slučitelná 
určitá míra svobody a svornosti, ony nezbytné 
principy celého našeho národního života, O svo-
bodu usiloval národ živelně takřka v celých 
svých dějinách.Ty nám také ukázaly,kam vede 
nesvornost.Prosím vás proto snažně,uvědomme si 
tyto skutečnosti a učiňme je východiskem na-
šeho jednání.Začněme všichni společně znovu se 
o další trvalé spolupráci dohodovat a nedo-
pusťme prodlužování rozpolcení národa na dvě 
svářící se polovice.Věřím,že rozumná dohoda je 
možná,protože je nezbytně nutná. 

Jsem Váš dr.Edvard Beneš v.r. 
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President u l o ž i l pak večer politickému referentovi ,aby 

informoval zástupce národ .social istů a l idovců ,dra Rip-

ku a Msgra H á l u , z c e l a důvěrně,že Gotwald mu l i s t i n u nové 

vlády dosud nepředložil a že je rozhodnut po odpolední roz-

mluvě s předsedou vlády a vzhledem k vývoji událostí demi-

si nepři j ímat ,a le zůstat v úřadě .Je si vědom toho,co se s t a 

lo na Slovensku ,kde předseda Sboru povereníků sesadil demo 

kratičké povereníky a sám jmenoval j e j i c h zástupce ,a očeká-

v á , ž e Gotwald bude podobně postupovat ve vládě v Praze . 

President poslal tento vzkaz ministrům chtěje jim dát na 

j evo , že nechce mít s dalším vývojem,na který nebude mít vli-

v u , n i c společného. 

Když Gotwald od něho odešel ,doprovázel jsem ho do bytu 

společně s Janem Masarykem.President byl neobyčejně unaven. 

Jan Masaryk mu sděloval , že ho se předseda vlády t á z a l , z d a ve 

vládě zůstane ,a žádal ho ,aby byl dále zahraničním ministrem. 

Jan Masaryk byl nerozhodnut,co má dělat .President pozůstavil 

rozhodnutí jeho vlastní úvaze , an i ho nevyzval ,aby ve vládě ani 

z ů s t a l , a n i ho nevyzval k resignaci .Gotwald neřekl Janu Masa-

rykovi jména osob, s nimiž vyjednával o vstup do v lády ,když 

vůči němu vyslovil n a d ě j i , 
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že on ve vládě jako zahraniční ministr zůstane.President 

měl jedinou informaci o pravděpodobných kandidátech Got-

waldových a to onu ,kterou přinesl na Hrad poslanec dr.Naj-

man. 

Po rozhovoru s Gotwaldem byl president již krajně skeptický 

co do dalšího vývoje .Viděl ,že se mu nepodaří přimět Gotwalda k 

povolnosti, a viděl také,že řešení krise se již nedá odkládat. 

Hleděl velmi černě,podle jeho vlastních slov,na budoucnost,tak 

jako před Mnichovem.Pro své konečné rozhodování nemohl presi-

dent j inak ,nežli vycházeti z poznatků svého dosavadního jedná-

ní a z pozorování situace v Praze a na venkově.Z jednání s de-

mokratickými politiky poznal,že nemají plánu,jak čel i t i vzniklé 

s i tuaci , a uvědomoval s i , ž e vyřešení krise ,kterou nechtěně vyvo-

l a l i , v l o ž i l i úplně na jeho bedra, a pasivně přihlížejí tomu, 

co se kolem nich děje. 

Jednal s představiteli sociální demokracie.Tato strana se 

domnívala,že bude v krisi hrát arbitra situace ,ale její vůdco-

vé byli nerozhodní, a tak neodvratně museli nésti důsledky své 

nerozhodnosti. Její prokomunistická menšina jen čekala na oka-

mžik,kdy se vítězství definitivně přikloní na stranu komunistů, 

aby se ujala vedení.President viděl i nerozhodnost JanaMasa-

ryka,roztrpčeného postupem demokratických kolegů ve vládě,ne-



142 

důvěřujícího ani sama sobě,ani síla své velké popularity. 

Ostatně od Jana Masaryka nikdo nemohl očekávat více než 

byl schopen dokázat ve své dobrotě,ale i ve své slabosti: 

jeho síla byla jinde nežli v roli vůdce protirevoluce. 

Představitelům obou táborů vyložil dr.Beneš své stanovisko 

k situaci zcela jasně a nedvouznačně.Řekl je i veřejně v 

projevu ku dělnické delegaci 21 .února.Uznával důvody,kte-

ré činily situaci pro demokratické členy ve vládě krajně 

obtížnou. Resignací 12 ministrů byl postaven před faktic-

ký stav. Nekomentoval v rozhovorech s ministry,co se sta-

lo. Šlo nu o to , jak zachránit,co by se zachránit dalo. 

Snažil se udržeti ministry ve vládě přes jejich demisi. 

Neměl v úmyslu demisi přijmout a o to jednal dlouze s 

předsedou vlády. Snažil se přiměti předsedu vlády k jed-

nání o obsazení ministerských křesel demisí uprázdněných 

podle dosavadních tradic s těmi představiteli politických 

stran,kteří k jednání byli oprávněni.Varoval však předsta-

vitele obou táborů: nepodaří-ii se mu dosáhnout dohody me-

zi předsedou vlády a představiteli nekomunistických stran, 

učiní to, co udělal po Mnichovu.Všichni ministři byli pamět-

níky tehdejsšího jeho rozhodnutí:jmenoval vládu druhé re-

publiky a pak odstoupil. 
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Ministři tří demokratických stran vzali presidentovo sta-

novisko prostě na vědomí,měli jen jeden dotaz: co se po-

tom stane? Nastane chaos,odpověděl president podle toho, 

co zapsal předseda slovenské demokratické strany.A s vědo-

mím,že nastane chaos,odcházeli ministři tří demokratických 

stran od hlavy státu po rozhovorech,které se ukázaly býti 

jejich posledními politickými jednáními v republice,která 

již byla ve stavu revoluce. 

President c í t i l , ž e všechna tíha zodpovědnosti nyní 

závisí jen na něm.Také zodpovědnost za to, aby nenastal 

chaos. 

Za této situace jsem počítal s určitostí ,že president 

bude resignovat.Před deseti lety jsem s ním prožíval ob-

dobnou situaci : po přijetí mnichovského rozhodnutí nebylo 

pochybností, že president odstoupí.Čekal jen,až splní 

svůj poslední úkol , a odevzdá moc do rukou nové vlády,kte-

rou musel jmenovat. Věděl jsem,že president vydrží i nyní 

až do konce a vykoná poslední úkol ,k němuž ho zavazuje je-

ho přísaha a jeho svědomí ; dát státu vládu. 

Zbývalo mi učinit řadu příprav pro případ presidento-

vy resignace.Zmíním se jen o jedné z nich na doklad,že re-

signace nebyla už zásadní otázkou,nýbrž jen otázkou dní. 
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Dr.Beneš měl uložen na Hradě svůj bohatý politický archiv. 

7 roce 1938 se podařilo odvézt i tento archiv z Prahy do Lon-

dýna,v roce 1945 archiv byl zase- dnes možno říci bohužel-

převezen zpět do Prahy.Dr.Beneš měl v úmyslu psáti podrobnou 

diplomatickou historii let svého úřadování a k tomu shromaž-

ďoval potřebný l i s t i n n ý materiál. 

Bylo vyloučeno,že by ho mohl umisti ti ve svém soukromém 

domě.Aby archiv nepřišel do nepovolaných rukou, dr.Beneš roz-

hodl, aby archiv byl zapečetěn a zůstal po dobu zapečetěn 30 

let po jeho smrti.S Janem Masarykem jsme podepsali tento .do-

kument jako svědci . 

/ Po smrti dr . Beneše byl tento dokument předložen soudu 

k projednání jeho pozůstalosti spolu s presidentovou posled-

ní vůlí. Ministerstvo vnitra však zabavilo presidentův archiv 

během hodiny po jeho smrti . / ještě 

Komunistická strana odpověděla pozdě téhož večera,dne 

24.února presidentovi republiky na dopis,který odpoledne ode-

vzdal Gotwladovi: 

V Praze ,24 .února 1948 . 

Vážený pane presidente, 

Předsednictvo ústřední-

ho výboru KSČ vzalo na vědomí Váš dopis z 2 4 . t . m . a znovu kon-



145 

statuje ,že nemůže vstoupit v jednání s dosa-

vadním vedením národně-socialistické,lidové a 

slovenské demokratické strany, a to právě pro-

to, že by to bylo v rozporu jak se zájmem jedno-

ty a svornosti l idu , tak se zájmen dalšího klid-

ného vývoje reput1iky. 

Události poslední doby nezvratně dokázaly,že ty-

to 3 strany přestaly zastupovati zájmy pracující-

ho l i d u měst i venkova,že jejich vedení se zprone-

věřila základním myšlenkám lidová demokracie i Ná-

rodní fronty , jak tyly vyjádřeny v košíckém a budo-

vatelském vládním programu a že zaujala postoj pod-

vratné oposice.Znovu a znovu se to projevilo ve 

vládě,v Ústavodárném národním shromáždění,v tisko-

vých orgánech těchto stran i v akcích,které s hro-

zivou lehkovážností organisovaly jejich ústřední 

sekretariáty proti sociálním zájmům pracujícího li-

du, proti bezpečnosti státu,proti spojeneckým svaz-

kům republiky,proti státním financím,proti znárodně-

nému průmyslu,proti naléhavým zemědělským reformám, 

zkrátka proti celému budovatelskému úsi lí našeho li-
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du a proti samým základům vnitřní a vněj-

ší bezpečnosti státu.Činitelé těchto stran 

vešli dokonce ve styk se zahraničními kruhy, 

nepřátelskými našemu lidově demokratickému 

řádu a našim spojeneckým svazkům á ve spolu-

práci s těmito nepřátelskými zahraničními živ-

ly usilovali o zvrat dosavadního vývoje repu-

bliky.Tento stále se stupňující proces vyvrcho-

l i l pak pokusem o rozbití vlády,který,jak se 

prokázalo,měl býti provázen pučistickými akce-

mi. 

Mohutné lidové demonstrace posledních dní 

jasně ukázaly.že náš pracující l i d odsuzuje v 

naprosté svornosti a s pobouřením politiku těch-

to stran a žádá vytvoření vlády, v níž by zased-

l i poctiví,pokrokoví vlastenci,oddaní republice 

a jejímu l idu . Projevuje se stoupající měrou i 

rozhořčení členských nás uvedených 3 stran,při-

čemž se xxxxxxxx členstvo požaduje obrody svých 

stran i samé Národní fronty. 

Ve shodě s touto živelně projevenou vůlí l idu 
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schválilo předsednictvo Ůstředního výboru KSČ 

návrhy předsedy vlády Klementa Gotwalda,podle 

nichž má býti vláda doplněna význačnými předsta-

viteli všech strun i velkých všenárodních orga-

nisací.Zdůrazňujeme,že tato doplněná vláda před-

stoupí v plném souhlasu se zásadami parlamentní 

demokracie před Ústavouárné národní shromáždě-

ní,přednese mu svůj program a požádá o jeho schvá-

lení. 

V přesvědčení,že jen takovýto schvrchovaně 

ústavní a parlamentní postup zaručuje klid-

ný vývoj republiky a že zároveň odpovídá předsta-

vám naprosté většiny pracujícího lidu ,vyslovuje 

předsednictvo Ústředního výboru KSČ pevnou naděj i , 

že po bedlivé úvaze uznáte správnost jeho vývodů 

a budete souhlasit s jeho návrhy. 

Podepsali : 

Gotwald v . r . Slánský v . r . 

Dopis byl snůška insuinací a žalob proti demokratickým stranám, 

o jejichž bezdůvodnosti byli beze vší pochybnosti autoři dopisu 

přesvědčeni.Ale to vše mělo býti jen ilustrací k odůvodnění postu-
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pu komusistické strany a odmítnutí vyjednávat s dosavadními 

představiteli demokratickýchx stran.Jádro dopisu bylo však v 

oznámení,jakým způsobem předseda vlády hodlá doplnit svou 

vládu a v důrazu kladeném na parlamentní postup schválení vlád-

ního programu.Předseda vlády ujišťoval v úterý odpoledne presi-

denta republiky ústně,že si je j i st , že většina sněmovny jeho vlá-

du schválí.Je těžko si představiti ,že by býval již tehdy měl sjed-

nánu tuto většinu s poslanci ,kteří o několik dnů později skutečně 

jeho vládu schválil i .Byl to , b l u f f ' , ale odhadující správně povol— 

nost většiny poslanecké sněmovny,ponechané bez vedení, a politic-

ky odsunované soustavně na vedlejší kolej .Dr .Beneš uvažoval večer 

o rozhlasovém projevu k národu, ale pro únavu se k jeho napsání 

nedostal . 

Během dne docházely na Hrad co chvíle zprávy o revoluč-

ních počinech komunistické strany.Sekretariáty a tiskárny demokra-

tických stran byly ! obsazeny závodními výbory a milicionáři . 

Představenstvo sociálně demokratické strany mělo v úterý 24 .ho 

odpoledne schůzi ,která rozhodla o konečném osudu starny.Byly před-

neseny referáty o průběhu ustavující schůze národního akčního vý-

boru v Obecním domě, a o večerních návštěvách zástupců strany u 

presidenta republiky a u ministerského předsedy.Schůze měla roz-

hodnout o tom,zda má strana setrvat na svém předchozím usnesení 
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t . j . , ž e o doplnění vlády se má jednati pouze v rámci 

dosavadní Národní f ronty ,anebo , zda má strana projedna-

t i věc přímo s komunisty.Většina přítomných p ř i j a l a ná-

vrh Fierlingerův , že předseda strany Laušman má jednati 

s Gotwaldem o řešení vládní krise .Konkrétních směrnic 

mu dáno nebylo .F ier l inger však byl poražen,když se jed-

nalo o to ,kdo má být navržen za kandidáta na ministerské 

křes lo .Prot i F ierl iggerovi bylo usneseno,že má zůstati ve 

vládě ministr Majer .Min istr Tymeš pak dal straně k dis-

posic i své místo ,ale ani potom nebyl p ř i j a t za kandidá-

ta F ier l inger ,nýbrž bylo usneseno,že má místo Tymeše jí-

t i do vlády předseda strany Laušman. Po těchto neúspě-

ších F ierl inger schůzi demonstrativně opustil. 

Důsledky se projevi ly velmi brzy .Krátce po skon-

čení schůze vtrhl i de sekretariátu strany dělničtí mi-

l i c i a n t i a po šarvátkách s demokratickými stoupenci stra-

ny , z a pasivní asistence p o l i c i e , o b s a d i l i sekretariát stra-

ny l i d é F i e r l i n g e r o v i . Z a této situace se konala večer ješ-

tě schůze předsednictva strany ,na níž Laušman referoval 

o svém jednání s Gotwaldem. Gotwald položi l podmínku, že 

ministr Majer musí z vlády ,že musí být navržen Fierlinger . 

Předsednictvo opět odmítlo tento požadavek. 

Nakonec tato jednání vyvrcholila v brachiální zápas 
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a menšina,jedině díky zásahu komunistických milicí a policie , 

se zmocnila budovy sekretariátu strany a tiskárny.Fierlinge-

rova skupina vydala prohlášení, v němž prohlásila, že přijala 

nabídku komunistické strany spolupracovat na vytvoření nové vlá-

dy,neboť . .část vedení strany,podléhající dosud vlivu soudruhů, 

nepřejících si skutečné dohody,nebyla schopna dovést 

jednání o novou vládu do úspěšného konce. 

A . .protože vzniklo nebezpečí střetnutí s osazenctvem se-

kretariátu a stoupenců Bohumila Laušmana,učinily bez-

pečnostní orgány zajiš ˇtovací opatření,aby se tak ne-

mohlo stát. 

Bohumil Laušman hned poté opustil své stoupence,dohodl se s Fier-

lingerem a již následujícího dne vydal společnou výzvu,oběma po-

depsanou,ke všem příslušníkům čs sociální demokracie.Laušman i Pier-

linger jim oznamovali,že se . . , , p o d a ř i l o překlenouti názorové roz-

díly'' - o vlivu bezpečnostních orgánů na toto překlenutí už nemlu-

ví - a že se dohodli s komunisty na návrhu nové vlády. 

Tím skončil krátký zápas mezi sociálními demokraty a sko-

ro-komunisty,kteří sociální demokracii řadu let rozkládali .Dva mi-

nistři teto strany,které Gotwald odmítl ponechati v rekonstruované 

vládě,náměstek předsedy vlády F.Tymeš a ministr výživy Václav M a j e r , 

podali demisi presidentu republiky v poledních hodinách dne 25.úno-

ra. 

Odpor,na který narazili komunisté a jejich přisluhovači 

při obsazování budovy a tisku sociální demokracie a studentské de-
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monstrace,k nimž došlo následujícího dne ve středu 25 .února , 

byly jediné případy, kdy demokratické živly činem ukázaly ocho-

tu nepoddat se komunistům. Byla to - byť malá - ukázka toho,co 

mohlo a mělo býti př ipraveno a provedeno všude a co by bývalo 

znemožnilo nebo při nejmenším ztížilo komunistům jejich snadné 

vítězství. 

V poledních hodinách 24.února. se odbyla v celé republi-

ce jednohodinová demonstrační stávka,k níž dal podnět i výzvu 

nedělní revoluční sjezd delegátů závodních rad.Demokratické stra-

ny věděly,že onen sjezd byl komunistický podnik, jehož uspořádá-

ní nebylo v souladu se žádným pravídlem stanov odborových orga-

nisací . A bylo to právě datum sjezdu,které přimělo dvanáct mi-

nistrů k tomu,že podali svou demisi presidentu republiky dva dny 

před tím, nežli se sjezd sešel. Nicméně daly demokratické stra-

ny souhlas svým straníkům ,aby se stávky zúčastnili .Učinily to 

v zájmu klidu ,aby ukázaly svou dobrou vůli .Bylo to však vylože-

no jako jejich ústup a slabost.Komunisté v iděl i , že výzvy k démon-

strční stávce bylo skoro všude uposlechnuto.Byl to již zřejmý dů-

sledek politického vývoje oněch několika mála dnů vládní krise. 

Zmíním se ještě alespoň o jedné charakter istické episodě. 

V úterý 24ho přišla ke mně delegace České Obce Sokolské - náčel-
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nik dr.Miroslav Klinger a tajemník Obce .Př iš l i s dotazem,jak 

se mají Sokolové zachovat vzhledemk nátlaku, který je na ně 

vykonáván,aby vstupovali do akčních výborů.Řekl jsem jim svůj 

osobní názor,že se domnívám,že by moli do nich vstupovat,neboť 

čím více bude nekomunistů v akčních výborech,tím vetší možnos-

ti budou mít k uplatnění svého vlivu alespoň na některé záleži-

tosti , a při nejmenším budou moci komunisty kontrolovat a snad 

i brzdit , 

Položil jsem jim ale otázku: co chce Obec Sokolská dě-

lat v této době ? Má nějaké plány? Diskutovalo se o situaci ,kte-

rá nastala ,dělala ČOS nějaké přípravy ? Odpověď ,kterou jsem dos-

tal ,překvapila i mne,třebaže jsem věděl,že v Sokolstvu -stejně 

jako v žádném jiné organisaci - přípravy na obranu proti komunis-

tům nebyly vykonány žádné: Sokolové prý nemohou nic dělat,ježto 

starosta Obce sokolské odejel do Tater na zahájení sokolských ly-

žařských závodů. Uvedl jsem oba delegáty do rozpaků,když jsem je 

upozornil ,že by Obec Sokolská mola alespoň zaujmout k událostem 

stanovisko veřejným prohlášením, aby členstvo vědělo, jak se má 

zachovat .Odvětili ,že o tom by muselo rozhodnout předsednictvo Ob-

ce Sokolské.Vyzval jsem je, aby ho tedy okamžitě svolali.Poukáza-

l i , ž e je to nemožné,neboť na večer toho dne je už svolán sleto-

vý výbor.Slíbili ,že budou referovat alespoň tomuto odboru. 
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Tat o episoda ukazuje , jaká nepřipravenost,věcná i myšlenko-

vá ,vládla v Sokolstvu, a1e stejně tomu tak bylo i v jiných ce-

lonárodních organisacích. Členstvo jejich bylo neobyčejně vlas-

tenecke,Masarykovi oddané,obětí schopné,ale mělo vedení nebojo-

vé a nepolitické. Z toho - nepřirozené i z jiných důvodů - vyvěrá 

1. zdánlivá pasivita všeho l idu . 



Od ranních hodin ve středu 25 .února nebylo již pochybnos-

tí o tom,že nastal rozhodující den v politické k r i s i , v níž byl 

stát od několika dnů. Na ulicích se objevily patroly ozbrojených 

komunistických dělnických milicionářů.Tyto milice si komunistic-

ká strana vypěstovala v uplynulých třech letech pod pasivními 

zraky ostatních politických stran. Od chvíle,kdy se závodní mi-

lice počaly organisovati ,bylo jasno, že jejich poslání je politic-

ké,že to nejsou sbory k ochraně továren, ,nýbrž že to jsou ozbroje-

né síly komunistické strany,připravované k použití při určité pří-

l e ž i t o s t i . 

Tato příležitost nadešla v rozhodující den únorové krise .Po 

řadu týdnů v roce 1948 byly tajně do továren dováženy zbraně a roz-

dělovány závodním milicím.Bylo to veřejné tajemství a n ic se pro-

ti tomu nestalo . 

Noviny demokratických stran vyšly ve středu jen v omezeném 

počtu a j iž ne všechny.V některých z nich byla otištěna výzva ar-

cibiskupa Berana,jeho tklivý a lidský apel na svornost a umírně-

nost v politickém boj i . Tato výzva je dobře známa,ale nemohu ji 

zde nepřipomenouti v celistvosti .Výzva mluví za mnohé politické 

traktáty,a lépe nezdi ony ukazuje obraz pocitů převážně části ve-

řejneho mínění,jehož byl arcibiskup Beran snad nejpovolanějším 

154 
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tlumočníkem v té chvíli : 

, , Je pochopitelné,že v každé vzrušené době,jaká je i na-
še,vzrůstá zasílání anonymních dopisů. Kde kdo radí,co 
mám dělat a co nemám dělat,co bych měl dělat a co bych 
neměl dělat.Anonym obyčejně píše hodně důvěrně.A tak je-
den ve svém dopise důrazně žádá;Nemlč,arcipiskupe!Nesmíš 
mlčet! - Zamyslel jsem se.Nesmíš mlčet.A má to vůbec ně-
jaký smysl nemlčet,nemluvit? Laviny řítící se nezadržíš. 
Pravda,ale lavina je hmota,kdežto hnutí je závislé na li-
dech myslících a uvažujících. Budeš mluvit nadarmo - a pak 
Kristus řekl : Kdybych nebyl k nim mluvil ,byli by bez hří-

chu.Nyní však nemají výmluvy pro svůj hřích . . 
/ J a n 1 5 , 2 2 / 

Snad by bylo lepší mlčet,nechat je v nevědomosti.Ale Pa-
vel napsal : Zapřisáhám tě před Bohem a Kristem! Hlásej 

slovo,trvej na něm ať je to vhod nebo nevhod, 
přesvědčuj,zapřísahej a kárej se vší trpěli-
vostí a učitelskou moudrostí! / 2 , T i m . 4 , 1 , 2 / . 

Proto nemlčím.Ten dobrý l i d český mne zná.Nezradil jsem 
svůj národ a nikdy nezradím, a dovedl jsem trpět. 

P r o t o m l u v í m . 
1.Zapřisáhám Vás všechny pro drahou,v koncentračních tá-
borech a žalářích prolitou krev našich bratří a sester! 
Pro slzy a bolesti českých žen a matek! Vzpamatujte se ! 
Vím,že nechcete rozdmychovat bratrovražedné boje ,ale tak-
to se jim nevyhnete! Zamyslete se nad svou zodpovědností. 
2 . Udržuj te právní řád! Všichni schválili zásadně program 
socialisace .Všichni k němu pracovali a chtějí pracovat. 
Právní cestou se dosaáhne trvaleji reforem i těch nejradi-
kálnějších.Č těte dějiny! Přesvědčte se ! 
3 .Neničte odkaz presidenta Osvoboditele a práci presiden-
ta Budovatele! Sami jste je tak nazvali .Dílo jejich uzná-
vá celý národ.Pracovali a trpěli pro Vás a za Vaše potom-
stvo .Důvěřovali jste jim vždycky.Nevděk bolí ; nevděk bý-
vá stíhán kletbou. 

Přál bych s i , aby každý viděl do mého srdce. 
Upřímně cítím se všemi,se vším lidem,s celým národem.Budou 
také upřímně chápána má slova ? Chci doufat! 

President republiky znal od večera předcházejí-

cího dne názory a stanoviska povolaných politických činíte-
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lů.Bylo mu jasno,že musí učiniti rozhodnutí v tuto středu a vě-

d ě l , ž e není nejmenší naděje: na kompromis mezi oběma tábo-

ry.Předsedu vlády žádal o audienci u presidenta republiky, a ta-

to byla stanovena na 11 . hodinu dopolední. Gotwald ohlásil presi-

dentovi při rozhovoru předcházejícího dne,že mu předloží návrh na 

doplnění své vlády. 

Před touto audiencí jsem referoval spolu s dr.Jínou presiden-

tovi o všech událostech,o nichž došly zprávy během večera,bohem 

noci a ráno.Ze všech vyvěral vrcholící nátlak komunistických ele-

mentů a zřejmá bezradnost demokratické veřejnosti ,mající bezvýhrad-

nou důvěru již jen v dr.Beneše a skládající naděje v jeho jednání 

s předsedou vlády. 

Podobně jako k audienci dělníků dne 21 .února tak i k rozhovo-

ru presidenta s Gotwaldem jsem poslal zpravodaje tiskové kanceláře. 

Předseda vlády dal najevo jistý údiv nad tím,ale neměl námitek,aby 

tento rozhodující rozhovor byl stenograficky zaznamenán.Stenografic-

ký záznam nebyl v celku myslím v tisku uveřejněn.Předseda vlády s 

sebou přivedl nejen ministra vnitra ,ale také předsedu ústředny od-

borových organisací posl.Zápotockého.který normálně neměl při jed-

nání o vládu co pohledávati .ale právě jeho přítomnost měla v ocích 

komunistů zdůrazniti revoluční charakter chvíle a naznačit ,že Zá-

potocký je muž budoucnosti. 

Stenogarfický záznam zní: President republiky dr .E .Beneš přijal 
ve středu 25 .února dopoledne o 11 hodině za přítom-
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nosti kncléře Jar.Smutného předsedu vlády Kle-
menta Gotwalda,ministra vnitra Václava Noska a 
předsedu Ústřední rady odborů Antonína Zápotoc-
kého. 
Předseda vlády Gotwald odevzdal panu presidento-
vi návrh na rekonstrukci a doplnění vlády.Připo-
mínám,pravil,že návrh je sestaven tak, aby ve vlá-
dě byly zastoupeny všechny složky národa a že byl 
sestaven za souhlasu všech osob, jež jsou navrhová-
ny. 
Pan president si prohledl návrh a pravil : 
Musím si věc rozmyslit .V každém případě Vám děkuji , 
že to šlo tak rychle .Já také nebudu nic zdržovat, 
aby krise byla rozřešena co nejdříve a naprosto jas-
ně.Včera jsem Vám řekl svoje názory,měl jste,pane 
předsedo, určité pochybnosti.Tomu já rozumím.Znovu 
jsem ještě věc uvážil a chápu,že nemáte situaci prá-
vě snadnou,právě tak jako ji nemám snadnou já sám. 
Tedy jak jsem řekl ,celou tuto věc ještě podrobně u-
vážím a rozmyslím si a budu postupovat takovou for-
mou,aby i Vám rozřešení bylo umožněno a usnadněno. 
Ale já sám musím postupovat rovněž takovým způsobem, 
abych neudělal něco,co by se dotýkalo mně.Jinými slo-
vy chci ř íc i , že budete míti možnost,abyste cestou 
rozumn ou hledali další postup a mohli pokračovat ve 
svém jednání.Na druhé straně bych chtěl připomenout 
jenom to, že chci -jak jsem Vám řekl-aby bylo naleze-
no řešení parlamentní sankce. To nikterak neznamená, 
že věc zdržuji anebo budu zdržovat anebo že bych hle-
dal takové nebo onaké záminky pro odklad.Pro mne se 
rozumí samo sebou,že nakonec musí rozhodnout parlament 
Já sám však nechci ničím býti v cestě ani Vám ani par-
lamentu. 
Předseda vlády poznamenal, že jest snad způsob poněkud 
neobvyklý,aby parlament schvaloval vládu před jejím 
jmenováním a že tato cesta se mu zdá neschůdnou. 
Pan president pravil : Já Vám n i jak nebudu ztěžovati. 
Mně jde jenom o to,abych osobně mohl zachovat-ne de-
korum,to není pravé slovo,-ale čestné,slušné stanovis-
ko,abych umožnil situaci takovou,abych já mohl s ces-
ty. Tím není ještě hic řečeno,uvidíme,jak se věci vy-
vinou. Já nehrozím žádnou demisí,ale chci,aby se věci 

..aby se věci dostalo v té či ono formě parlamentní. . . 
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vyvinuly tak, abych celou situaci umožnil Vám i so-
bě.A proto si to musím všechno rozvážit a rozmyslit. 
Znovu Vás pak u j i š ť u j i , ž e nebulu dělat žádné zbyteč-
né obtíže ani Vám ani republice.To přece víte,že to 
není v mé povaze. 
Ministr vnitra Nosek se tázal ,zda-li pan president 
svými slovy mínil,že se vláda představí parlamentu, 
Pan president: To se rozumí samo sebou.A znovu opa-
k u j i , ž e si chci celou záležitost dobře rozmyslit a 
proto vám neříkám žádné definitivní stanovisko,žád-
né definitivní rozhodnutí,ale znovu u j i šťu j i , že vám 
žádných obtíží dělat nebudu a nechci . 
Předseda vlády se tázal,kdy je možno očekávat presi-
dentovo rozhodnutí. 
Pan president: Co nejdříve ,ale jak pravím,musímsi 

a pomyslet věc rozmyslet na důsledky,které které rozřešení bude 
mít,na důsledky,které mohou při jít , i které mohou být 
dobré i nedobré. 
Ministr vnitra Nosek poznamenal,že by bylo dobře,kdy-
by se pan president rozhodl brzy. 
Pan president:Tomu já také rozumím,vím,co to znamená. 
Ale pochopitelně musím věc uvážit. 
Předseda vlády Gotwald;My bychom jenom byli rádi, kdy-
by to bylo co nejrychleji .Jsme přesvědčeni,že tím všec 
ky obtíže,které vznikly ne naší vinou,jak ,pane presi-
dente,sám dobře víte -budou překonány. 
Pan president:Nebudu to n i j a k protahovat.Chápu ,že to 
všechno samo v sobě je krise ,že krise se nemůže prota-
hovat, a že musí býti rozřešena co nejdříve. 
Na přímý dotaz předsedy vlády Klementa Gotwalda, dál 
pan president se hodlá rozhodnouti ještě dnes,pan pre-
sident odpověděl; Ano, v každém případě dostanete dnes 
moji odpověď. Dále pravil : Jsem připraven na další vý-
voj,myslím vývoj hodně daleký.Dobře rozumím vážnosti 
této krise ,která vznikla a proto pravím,že jsem na to 
připraven a myslím to v dobrém smyslu.Poměr můj k vám 
byl po celou dobu naprosto bezvadný,nebylo mezi námi 
toho nejmenšího.Děkuji vám za to,velmi si toho vážím, 
ale přece jenom si musím vaše návrhy uvážit. 
Předseda vlády Gotwald; Nemáme viny na krisi my,ale 
když krise vznikla máme povinnost,kteří cítíme spolu 



159 

Vámi odpovědnost za republiku,aby příčiny krise 
která vznikla byly odstraněny,aby se krise za rok 
nebo zam půl roku nemohla opakovat znovu. 
Pan president potom znovu opakoval,ze nebude za žád-
ných okolností překážkou a že dosud mezi presidentem 

a komunistickou stranou byl poměr dobrý a že až do 
konce tento poměr dobrý z ů s t a 1 . 

Předseda vlády Gotwald pak dodal,že tento poměr potr-
vá i v budoucnosti. 
Doufám,odpověděl pan president,že tomu bude tak.Dívám 
se na všechno naprosto neosobně,pokračoval president 
republiky,s odstupem vůči komukoli a proto si musím 
všechno dobře rozmyslet,abych neudělal chybu,ani po-
kud jde o vás,ani pokud jde o národ jako celek.Vím,co 
se všechno stalo, a vyvozuji z toho všechny možno důs-
ledky,nejenom ty,které zde jsou ,ale důsledky,které by 
mohly př i j ít i .A je mou povinností,abych na to pomýšlel 

Nesmím udělat chybu,opakuji, ani vzhledem k vám ani vz-
hledem k národu jako celku.Vidím konflit .Nechci rozvá-

dět ,co jej vyvolalo,ale je to konfl it .S naprostou ote-
vřeností to říkám a své rozhodnutí s naprostou otevře-
ností řeknu. 
Předseda posl.Zápotocký žádal pana presidenta,aby se 
rozhodl kladně ve smyslu návrhu předsedy vlády.Ani nám 
to není příjemné,pravil ,že jsme se dostali do této si-
tuace a že jste se do toto situace dostal Vy,pane pre-
sidente.Kolikráte jsme zde o těchto věcech mluvili a u-
dělali jsme všechno,aby se udržel kl id , zvláště ve výro-
bě .Po každé světové válce se nastřádá spousta nespokoje 
nosti ,radikalismu.A my jsme se vždycky obávali ,aby k 
takovým věcem u nás nedošlo,neboť stačí jen kamének a 
řítí se nám lavina .V takové situaci nyní jsme.V továr-
nách se nám ta lavina řítí .To nemůžeme potřebovat, u 
nás potřebujeme klid a pořádek.A čím déle bude krise 
trvat,tím více roste radikalisace .A proti té lavině 
se člověk nemůže stavět,protože nechce-li s sebou,bude 
smeten.Dále upozornil ,že všechny akce ,které dosud se 
staly,minuly v naprostém kl idu , a le , že není j i sto , zdal i 
ten klid bude ve všem i nadále zachován a zmínil se také 
o možnosti generální stávky. 
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Pan president;Budu vám jen umožňovat,aby všech-
no,pokud jde o kr is i , bylo provedeno rychle,aby-
chom se vrátili do klidných a normálních pomě-
rů.Některé věci jsem již udělal. 
Dívám se na všechno klidně ,pravil pan president 
dále ,ale nechci vám nic ta j i t , to se rozumí u mne 
samo sebou.Děkuji vám,že jste přišli a já vám i 
nadále jsem vždycky k disposici ,kdyby bylo třeba 
o věci ještě mluvit.V tom smysly pravím,že může-
te kdykoli p ř i j i t i , a kdybych já potřeboval něco 
od vás, požádal bych, abyste přišli abych já s vá-
mi mohl mluvit.Co by všechno mohlo p ř i j i t i , t o ne-
vím a to nevíte ani vy. 
Předseda vlády Gotwald:Důsledky našeho návrhu mo-
hou být jen dobré. 
Pan president:To uvidíme.A vám bych to jenom přál. 
Děkuji vám,pánové, za návštěvu a mějte se dobře. 
Při odchodu pravil ještě předseda Zápotocký,že 
dalších těžkostí bude pan president jistě již ušet-
řen. 

Návštěva trvala půl hodiny,to ,co je ve stenogramu zaznamenáno,vysti-

huje zásadní these tohoto posledního presidentova jednání v řešení 

kri se. 

President neměl ilusí o tom,že by šlo o řešení podle parla -

mentních trad ic ,V iděl , že se mu nepodařilo příměti Gotwalda k jedná-

ní s politiky ,kteří byli padle stranických norem k jednání přísluš-

ní ,ale věděl také,že ústava neváže předsedu vlády při výběru minist-

rů na žádné partikulární předpisy stranické.Aní slovem se president 

nezmínil v rozhovoru s komunistickými zástupci o tom,zda přijme ne-

bo zda nepřijme demisi dvanácti ministrů.Bylo ovšem jasno,že ji musí 

přijmouti ,slíbil-li Goťwaldovi,že řešení krise nebude protahovati a 
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že mu své rozhodnutí sdělí ještě téhož dne. 

Gotwald i druzí odcházeli od presidenta velmi uspokojeni 

a dávali to najevo zcela nepokrytě.Měl jsem dojem,že i jim spa-

dl kámen se srdce , č i l i , ž e si nebyli j ist i výsledkem,tak,jak poz-

ději svým lidem namlouvali. 

Po poledni byly doručeny na Hrad dopisy,jimiž podávali resig-

nace na své funkce ministři F.Tymeš a V.Majer.Bylo to poslední u-

pozornění presidentovi,že situace je zralá, a že vítězství komu-

nistů je úplně i v sociální demokracii. 

Po lední zpravodajství rozhlasu přineslo zprávu,že president 

při jal demisi dvanácti ministrů.Zprávu dala uveřejnit vláda,niko-

li presidentská kancelář:Zpráva byla předčasná,protože president 

v té době ještě nepodepsal ani propouštěcí dekrety ministrů,ani 

dekrety nových členů vlády.Byl to poslední útok komunistů na pre-

sidenta republiky,jímž mu chtěli vázat ruce při jeho rozhodování. 

Nebylo toho třeba.Presidentovo rozhodnutí již bylo učiněno, a ko-

munistický trik přijal dr.Beneš s nechutí. 

Byl neobyčejně unaven toho dne.Po odchodu Gotwaldovy delega-

ce byli jsme u něho Jan Masaryk,dr .Jína ,lékař dr .Klinger a já. 

President rekapituloval celou situaci od jejího vzniku, a ukázal 

trapné dilema,do něhož se: dostal a z něhož nebylo pro něj osob-
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ně jiného východiska nežli které měl po Mnichově.Rozhodl se v té 

době,že vládu podepíše a demisi přijme,neboť bez vlády jím jmeno-

vané mohlo dojiti ještě k většímu chaosu a možná i k bojům,jímž 

chtěl zabrániti vida ,že všechen odpor by byl v té chvíli již mar-

ný,nedošlo-li k němu dříve. 

Do presidentské kanceláře byl doručen během dne ještě jeden 

přípis Ústřed í čsl strany národně socialistické,podepsaný, ,před-

sedou ústřední organisační komise a organisačním jednatelem před-

sednictva ústředního výboru, , Šolcem a generálním tajemníkem pos-

lancem dr .Krajinou.V dopise bylo konstatováno,že na společně schů-

zi předsednictva strany,výkonného výboru a poslaneckého klubu bylo 

jednomyslně usneseno vyloučíti ze strany automaticky každého člena, 

který by při jal jakoukoli funkci v t . z v . akčních národních výborech 

nebo v tak zv. nové vládě , a že strana nedala žádnému členu svole-

ní k účasti na vládě. Konstatovalo se,že všech 300 členů Ústavodár-

neho národního shromáždění bylo zvoleno na program vlády Národní 

fronty Čechů a Slováků , t . j . na přípověď všech kandidujících stran, 

že po volbách ve smyslu předvolebního usnesení Národní fronty zno-

va spolu utvoří vládu Národní fronty. 

Proto jedině zase jen výrok l idu v nových volbách může roz-
hodnout o tom,zda se má tvořit vláda podle jiných zásad a 
na jiném základě.Toto jsme pokládali za nutné Ván,pane pre-
sidente , ještě sděliti ,než snad rozhodnete sám o složení 
příští vlády. 
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V odpoledních hodinách shromažďovaly se v Praze zástupy komu-

nistického dělnictva na Václavském náměstí.Práce v továrnách 

byla zastavena a dělnictvo sváženo na shromaždiště nákladními 

automobily.Účel této demonstrace byl zřejmý:vykonat tak nátlak 

na hlavu státu,kdyby váhal vyhověti Gotwaldovým návrhům -anebo, 

vyhoví-li jim- oslavovat vítězství komunistických vůdců podle 

moskevské mody. 

Na jiném místě v Praze se shromažďovaly zástupy studentů, 

ve smyslu výzvy,kterou dva dny před tím studentstvu adresoval 

Ústřední svaz československého studentstva,že 

nyní přišel čas,abychom dokázali skutky,že jsme věr-
ni Masarykovu odkazu a že stojíme za dr.Benešem,Masa-
rykovým žákem,naším druhým osvoboditelem.Českosloven-
ští s t u d e n t i . . . jsou odhodláni chránit parlamentní de-
mokracii . .nezastaví se ani před důsledky jaké proži-
li v roce 1939 . 

V odpoledních hodinách podepsal president propouštěcí de-

krety resignovavších ministrů a jmenovací aekrety Gotwaldem na-

vržených nových členů jeho vlády, a dal zavolati Gotwalda na půp 

pátou hodinu odpolední.O jeho audienci vydala tisková kancelář 

tuto zprávu: 

President republiky dr.Edvard Beneš při jal ve stře-
du 25.února o 16 . 30 hod. v přítomnosti kancléře Jar . 
Smutného a vedoucího odb.přednosty presidentovy kan-
celáře dr.Jana Jíny předsedu vlády Klementa Gotwalda 
a oznámil mu,že přijímá demisi,kterou 20 . února podali 
členové vlády za čs.stranu národně socialistickou, 
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členové vlády za čs .stranu lidovou a členové vlá-
dy za slovenskou demokratíckou stranu. 
Dále pan president sděl i l , že ve středu 25.února 
podali demisi také zástupci čs .sociální demokracie 
ve vládě: náměstek předsedy vlády Fr. Tymeš,ministr 
výživy Václav Majer a že rovněž jejich demisi při-
jal . Současně pan president oznámil předsedovi vlády, 
že přijímá jeho návrh na rekonstrukci a doplnění vlá-
dy a že nové členy vlády jmenoval. 
Předseda vlády děkoval presidentovi,že učinil dílo 
dobré a vyslovil uj ištění ,že president nebude již mí-
ti dalších obtíží. 

President Beneš na ta slova reagoval příslibem,že svoje stanovisko 

v celé věci ještě řekne. Tímto aktem byla skončena úřední fáse vlád-

ní krise .Nastávala nová etapa,nová situace,které chtěl dr.Beneš stát 

uchránit veškerým úsilím a jednáním od roku 1943 ,kdy nebezpečí komu-

nismu na domácí frontě se mu stalo zcela zřejmým.Tomuto jeho úsilí 

a jednáním z něho vyvěrajícím budou věnovány kapitoly jiné. 

Pro dr. Beneše znamenal tento akt zakončení jeho aktivního politic-

kého života.Jeho fysické síly byly řadu dnů vystaveny náporu,jemuž 

odolával jedině díky tomu,že jeho fysický stav byl ovládán velkou 

duševní silou a pevnou vůlí.Mohl proto v jednáních s politiky naji-

ti v sobě takovou zásobu energie,kterou potřeboval právě jen pro ono 

jednání,jehož tíhu však neobyčejně pociťoval.Jakmile vycházel z au-

dienční síně,opouštěly ho fysické síly a jen mozek pracoval na tom, 

jak nejlépe vyřeší ti situaci podle skromných možností,které mu zůsta-

ly k manévrování. 
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Posledním rozhovorem s Gotwaldem ve středu odpoledne 25.února 

skončil jeho styk s politiky .Ještě v poledne před tím při jal před-

sedu Národního shromáždění poslance J .Davida .Sděl i l mu své rozhod-

nutí resignovat na presidentskou funkci ,vysvětlil mu pohnutky své-

ho rozhodnutí ve věci přijetí demise a jmenování nové vlády .S os-

tatními demokratickými politiky se president již nesetkal.Od 25.ú-

nora byl president již jen pod rozkazy lékařů, neboť jeho zdravot-

ní stav se v průběhu několikadenního napětí kriticky zhoršil . 

Nepřijal-li již žádného z demokratických ministrů nebylo v tom 

žádného jiného důvodu nežli příkazy lékařů a zdravotní ohledy.Vy-

světlil jsem to ministru Majerovi a ministru dr .Ripkovi ,kteří mě 

navštívili ,když presidentovo rozhodnutí bylo známo a nová vláda 

jmenována.Dr.Ripka si přál vysvětlení presidentova postupu.V.Majer 

chtěl být presidentem při jat . Diplomatický sbor byl soustavně in-

formován o vývoji situace.Doyen diplomatického sboru skoro každo-

denně mě navštěvoval a jeho prostřednictvím byli diplomaté informo-

váni o presidentově stanovisku k situaci i o všech důležitých jedná-

ních.Tyto informace spolu s tím,jak diplomatům situaci vykládali 

oba ministři zahraničních věcí ,Jan Masaryk a dr.Clementis,přispěly 

jistě k tomu,že světová veřejnost vcelku dobře pochopila význam čes-

koslovenské krise , a reakce v demokratických vládních kruzích byla 

objektivní a okamžitá. 
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Krise měla dvě dramatická zakončení onoho dne:na Václavském 
r 

náměstí demonstováli vítězní komunisté.Gotwald jim přinášel pre-

sidentem podepsanou l i s t inu nove vlády a Gotwald a Slánský máva-

li jí na tribuně. Komunistická strana dnes úplně vymazala jméno 

býv.generálního tajemníka strany R.Slánského ze seznamu veliká-

nů únorové revoluce a uznala za nutné ho oběsiti .R . Slánský byl 

jedním z hlavních,ne-li hlavním činitelem všech akcí komunistické 

strany v únoru, v jeho rukách se sbíhalo všechno vedení,byl to 

skutečný -ctižádostivý- generální tajemník,který řídil podle mé-

ho soudu i Gotwalda. - Nadruhé straně Prahy, v ulicích vedoucích 

ke Hradu a na náměstí před Hradem se odehrávalo divadlo jiného 

druhu.Studenti š l i na Hrad v průvodu,jehož řady byly odhadovány 

na několik t isíců .Policie se snažila je rozptýlit i ,a le váhala 

použít proti nim brutální síly.Teprve když dostala posily ozbro-

jených milic a vojska a příslušné rozkazy,podařilo se jí studenty 

zastavit i , a le ne z a s t r a š i t i . P o l i c i e zprvu bránila studentům i v 

tom,aby vyslali delegaci k presidentu republiky.President neměl 

již s i l s delegáty m l u v i t i . P ř i j a l jsem deputaci v presidentově 

zastoupení a vysvětlil jsem jim,že jedině z ohledu na přílišnou 

únavu z předcházejícícho jednání president nemohl studenty přijmout. 

Předal jsem jim presidentův vzkaz,jeho pozdravy a díky za dosavad-

ní jejich akce,které byly proň velkou mravní podporou.V půlhodi-
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novém rozhovoru jsem měl příležitost vyložiti delegaci okolnos-

ti ,v nichž krise probíhala i důvody,které vedly presidenta k 

přijetí Gotwaldových návrhů a jmenování nové vlády.Budoucnost 

národa bude nyní v rukách jejich generace.Jako profesoři,dokto-

ři , uč i te lé a inženýři rozejdou se po republice.Nezapomenou-li 

oni na ideály Masarykovy a budou-li podle nich jednati a je brá-

nit i ,pře jde komunistický režim a národ ho přetrvá bez mravní ško-

dy jako přečkal násilí nacistického režimu. 

Byla to pro mne nejpohnutější chvíle z celé napjaté situa-

ce;zde byli představitelé národa v nejlepší ,byť ne volené formě, 

mladí l idé ,kteří chtěli bojovati za demokracii,ale kteří nenašli 

vůdce.V oné chvíli bylo již pozdě na všechno,veškerá moc byla v 

rukách komunistů. 

Na Hradčanském náměstí čekaly zástupy studentů na návrat de-

legátů. Policie se snažila zástupy studentů rozehnat ,bila je bez 

příčiny,chlapce i děvčata.Zatýkané cpala do policejních autobusů 

a ti ,kdož mohli přihlížeti tomuto bolestnému zakončení nejsvětlej-

ší episody z celé kr ise ,v iděl i s pohnutím,jak studenti líbají čes-

ko slovenský prapor před tím nežli je surově závodní milice vtlači-

li do policejních vozů.Byla i řada raněných.Referova1 jsem o všem 

presidentovi velmi podrobně.Těchto deset tisíc mladých l idí ,kteří 

se zúčastnili památného pochodu na Hrad dnes v republice ž i je . Jsou 
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Na svých místech jako desetitisíce jejich druhů,kteří v prů-

vodu nebyl i , a le jejichž srdce bila stejným tempem.Tito lidé ne-

zapoměli na Masaryka a na svůj s l ib . Není důvodu k žádnému pesi-

mismu,dokud oni ž i j í a myslí .Jejich hlas rozhodne,až přijde k váž-

ným událostem v našem sousedství nebo přímo v hranicích re-

publiky ,nikoli hlasy těch,kdož v oné době mlčeli ,nevěděli ,co mají 

dělat a neznali jiného útočiště nežli hledat záchranu u nemocného 

presidenta republiky. 

Ve čtvrtek 26.února president sbíral síly k setkání s novou vlá-

dou,ktere mělo býti poslední.Vláda byla přijata na Hradě v pátek, 

dne 27.ho ke sležení slibu ústavního: , , S l i b u j i na svou čest a své 

svědomí,že budu svědomitě a nestranně konati své povinnosti a budu 

šetříti ústavních a jiných zákonů.'' 

Gotwald oslovil presidenta ř e č í , j e j í ž obsah byl připomínkou pos-

ledních událostí.Události ony ovšem se nedály za , , šetření ústavních 

a jiných zákonů'' ,nýbrž znamenaly potlačení svobod ústavou zaruče-

ných.Gotwald dobře věděl , jaké bylo presidentovo postavení a jaké by-

ly jeho pocity.Proto jeho chvála presidentova postupu byla málo de-

likátní ,když mu obzvláště připisoval zásluhu za to,že ' 'slyšel hlas 

l idu a poznal spravedlivost jeho rozhořčení ' ' . V projevu,jímž ozna-

moval shromážděnému dělnictvu vítězství ve středu 25.února na Vác-

lavském náměstí,přímo pod dojmy posledních jednání s presidentem, 
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byl Gotwlad spravdelivější,když řekl: Považuji za svou povinnost 
zdůraznit,že pan president,kterému rozhodnutí nepřiš-
šlo lehko,nakonec uznal nutnost a nezbytnost takovéh-
ho opatření . . . ve věci ,která osobně mu byla velmi těž-
ká. 

Odpověď presidentova byla spíše odpovědí na ono Gotwaldovo prohlá-

šení na Václavském náměstí,nežli na jeho projev,jímž mu představil 

nové ministry své vlády:Pane předsedo vlády,páni ministři! 
Př i jal jsem demisi odstouplých členů vlády a podepsal 
jsem vaše jmenovací dekrety.Správně jste,pane předse-
do prohlásil ,že mé rozhodování nebylo lehké,naopak -
jak jste sám řekl - osobně velmi těžké. 
Uvažoval jsem dlouho a vážně o vzniklé kr is i .Došel 
jsem k závěru,že je třeba vašemu návrhu vyhovět.Víte, 
že jsme o celé věci dlouho mluvili a o jejím řešení 
dlouho uvažovali ,ale viděl jsem,že by se jinak byla 
krise .ještě prohlubovala a nakonec mohla vést i k to-
kovému rozdvojení národa,které by případně vyústilo i 
v obecný zmatek. 

Stát však musí být spravován a veden. 
Chcete vésti státní věci novými cestami a novou formou 
demokracie.Přál bych vám,národu i státu,aby to byla 
cesta šťastná pro všechny! 

Bývalo zvykem při podobných příležitostech,že president zůstal s 

členy vlády v delším rozhovoru.Tentokráte president jen poděkoval 

Gotwaldovi,když mu přál ,,mnoho zdraví a hodně síly'' a odešel z 

audienčního sálu.Bylo mu trapno a líto vidět v nová vládě Jana Ma-

saryka a Šrobára vedle Fierlingera,Laušmana,Plojhara a ostatních. 

Jan Masaryk a Šrobár zůstali na Hradě,když ceremonie 

skončila.Bylo j iž všeobecně známo,že president se rozhodl abdikovat. 

Šrobár ho prosil se slzami v očích,aby setrval v úřadě a rozloučil 

se s presidentem se slzami v očích.Již ho nikdy po té neviděl .K pre-
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sidentovi přišel znovu předseda Národního shromáždění poslanec 

J .David projednat s ním otázku demise.President přijal po něm 

delegaci armády vedenou ministrem Národní Obrany gen.Svo-

bodou,která přišla prosit presidenta,aby neodcházel z úřadu. 

Delgaci armády uvedl k presidentovi přednosta vojenské kancelá-

ře arm.gen.A.Hasal ,který pak se pásal o rozhovoru presidentově s 

vojáky tento podrobný zápis: 

Dne 27 .únoru 1948 v 11 hodin 20 minut při jal pan president 
republiky zástupce armády ministerstvu Národní Obrany arm. 
gen.L.Svobodu,náčelníka hlavního štábu arm.gen.B.Bočka,před-
nostu vojenské kanceláře presidenta republiky arm.gen.A.Ha-
sala a velitele 1 . o b l s t i arm.gen.K.Klapálka.Ministr Národ-
ní obrany obrátil se na pana presidenta a přednesl 
pohnutým hlasem projev za armádu: 

Pane presidente,dovolte,abychom Vás,jako nejvyšší před-
stavitele armády v této vážné době co nejsrdečně-
ji pozdravili a u j i st i l i Vás,že armáda stojí za Vámi,je 
Vám věrna a zcela oddána.Dověděli jsme se,pane presiden-
te,že máte v úmyslu odejiti s presidentského stolce.Jsou-
l i tyto informace správné,prosíme Vás,pane presidente, 
jménem svým i jménem armády,abyste neodcházel a abyste 
zůstal.Považujeme nejen za svoji povinnost,ale i právo, 
pane preisdente,abychom jako staří bojovníci ,kteří stá-
li u kolébky státu a za něj v prvním i druhém odboji 
bojovuli ,tuto prosbu jménem armády i jménem svým před-
nesli .Jsme přesvědčeni,pane presidente,že s tímto názo-
rem souhlasí celý národ,neboť není nad Vás v tomto národě 
větší jednotící síly,kterou v tuto dobu tak nezbytně po-
třebujeme a proto ještě jednou Vás,pane presidente,pro-
sím,zůstaňte se svým národem a neopouštějte jej . 

Po přečtení projevu pan president republiky poděkoval a vy-
bídl zástupce armády,aby se posadili .-Ministr Národní Obra-
ny se obrátil na pana presidenta s dotazem,jak posuzuje si-
tuaci .Pna president označil situaci za vážnou a výslovně 
zdůraznil ,že ve. věci demise ministrů tří politických stran 
nikdo s ním nemluvil,nikdo se s ním neradil ,naopak,že demi-
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sí byl sám překvapen.Snažil se po ce1ou dobu udržet jed-
notu v národě,ale to,co se stalo ve skutečnosti národ roz-
dvojuje . Jednal o podané demisi postupně s odstupujícími 
ministry jednotlivých stran ,snažil se ze všech sil přimět-
ti : je k dohodě s komunisty,přiměti je k další spolu-

práci ,přesvědčoval je o nutnosti zachovati jednotu v náro-
dě.Podařilo se mu nakonec tyto ministry přiměti k tomu,že 
byli svolni jednat i s komunistickou stranou.Předseda vlády 
a komunistická strana , jak je ostatně známo i z obsahu vy-
měněných dopisů,postavili si však hlavu a odmítli se stra-
nami odstupujících ministrů vůbec jednuti.Jednání se pro-
tahovalo a nakonec ji president. ,když tlak na něho vzrůs-
tal ,aby zabránil případnému neklídu,demisi odstupujících 
ministrů přijal a poněvadž stát musí žít a musí mu někdo 
vládnout,akceptoval návrh předsedy vlády na doplnění vlády 
novými ministry. 
Je přirozené,že s tímto postupem,který vlatně jde proti je-
ho celoživotnímu dílu a který ho velmi bolestně dotýká,kdy 
komunisté si postavili justament a kdy použili k nátlaku na 
presidenta , , pražské ulice'' ,nemůže souhlasiti a proto ta-
ké nemůže zůstati ve své funkci .Nemůže přihlížet i k tomu 
a nésti za to zodpovědnost,aby byli lidé pro svoje politic-
ké přesvědčení propouštěni z továren ,úřadů,zaměstnání,za-
týkání.Nikdo nemůže zaručiti ,že u nás nebudou internační 
a koncentrační tábory.Za tohoto stavu nemůže zůstati a je 
pevně rozhodnut odejít . 
Na otázku ministra Národní obrany,jaký vliv budou mít naše 
události na mezinárodní situaci odpověděl pan president z 
hruba toto: 
Mezinárodní situace je velmi vážná,jak jsem ostatně s Vámi, 
pane ministře mluvil jak v Sezimově Ústí , tak i později.Udá-
losti u nás mají a budou míti velký vliv na mezinárodní si-
tuaci.Vám vojákům to mohu ř í c i , j e to jen pro Vás,abyste zna-
l i můj názor.Události naše rozvíří válečný konflikt,kterému 
jsem chtěl zachrániti . Vývoj nyní půjde tak ,že tomu bude těž-
ko č e l i t i . 
Ministr Národní Obtany potom se obrátil opětně na pána pre-
sidenta s prosbou,aby neodstupoval a národ neopouštěl.Pan pre-
sident na to odpovědě1,že je rozhodnut podat demisi .Jelikož 
byl zvolen parlamentem,podá proto demisi parlamentu,který o 
ní rozhodne.Po té pan president republiky se rozloučil se 
všemi,kteří odcházeli velmi pohnuti. 
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Toto byl poslední presidentův úřední akt na pražskům Hradě.By-

la to náhoda,ale poslední rozhovory demokratického presidenta,spolu-

zakladatele demokratické a svobodné republiky byly s představitelem 

Slováků,osobním přítelem T.G.Masaryka a starým bojovníkem za osvobo-

zení Slováků z pod maďarského útisku, a se čtyřmi bojovníky z legií 

z prvé světové války: J .David přišel k němu jako představitel parla-

mentu,legionářští generálové jako mluvčí armády,ke kterýmžto insti-

tucím měl president nejhlubší lásku a úctu. 

Ponechávám stranou otázku osobního a politického hodnocení jme-

novaných hodnostářů.Ale jen bych rád podotkl,že dr.Šrobár se stal čle-

nem Gotwldovy vlády vlastně jen díky své slabosti ,a díky tomu,že v 

době jednání o vládu nebyl v Praze ,nýbrž na Slovensku.Předseda vlády 

mu nabídl ministerské křeslo telefonicky.Dr.Šrobár ho žádal, aby poč-

kal ,až se o tom dohodnou,že hned odjede do Prahy.Když do Prahy při-

j e l , b y l návrh na jeho jmenování již presidentovi předložen a presiden-

tem podepsán. 

Dr.Šrobár byl veden ve svém úřadě snahou pomáhat-právě tak jako 

Jan Masaryk.Tragický osud Jana Masaryka je však třeba ponechat zvláštn 

ní kapitole. 

Ihned po audiencích odejel president v pátek 27.února na své ven-

kovské sídlo do Sezimova Ústí .Připravil jsem o tom zprávu pro tisk. 

President ještě ve chvíli ,když sedal do auta,nahradil v ní slova , ,o-
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dejel' ' slovy , , opust i l pražský Hrad.'' Chtěl tím veřejnos-

ti naznačiti ,že od té chvíle nechce mít nic společného s tím, 

co se ve státě děje.Ve vládních kruzích vyvolala tato slova 

rozhořčení,ale ministerstvo informací se neodvážilo změnitzně-

ní komuniké. 

Odjezdem dr. Beneše z Hradu se uzavřela éra presidentů re-

publiky,kteří chtěli blaho lidu vládou v demokracii ,za šetření 

občanských svobod a sociální spravedlnosti .Nastala éra vládnu-

tí ,,novými formami demokracie'' ,které dr.Beneš přijati nemohl 

a proto musel , , opust i t i pražský Hrad.' ' 
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V těchto kapitolách jsem se omezil na chronologické vylí-

čení událostí únorové krise .Šlo mi především o srovnání faktů a 

dokumentů ,o konfrontaci některých tvrzení se skutečností, o vy-

s v ě t l e n í některých právních a politických jevů,a - last bat not 

least- o uvedení na pravou míru alespoň některých výkladů,odhadů 

a soudů.K těm se vrátím podrobněji v příštím svazku.Zbude pak ozna-

čit i tyto historické skizzy popisem událostí,které se odehrály po 

vlastní únorové kr is i , od presidentova odjezdu z Hradu do jeho smr-

ti v Sezimově Ústí . 

j.S. 






